
  

Informace pro občany – listopad 2013  
Informace obce
Zateplení ZŠ a MŠ - Stavební práce na zateplení naší školy firmou DELTA by měly být dokončeny dle 
smlouvy o dílo do konce měsíce listopadu. V současné době je viditelné, že firma je s pracemi ve zpoždění. 
Dle jejich harmonogramu měly být do konce října provedeny kompletní klempířské práce tak, aby bylo 
možné dokončit venkovní izolace s perlinkovou podkladní omítkou. Firma, vzhledem k jiným akcím 
(zateplení školy Havlovice a v Třebešově) nebyla schopna v minulých měsících plně se věnovat realizaci, 
což může mít dnes právní důsledek na termín dokončení zateplení, vzhledem ke špatnému počasí 
v nadcházejícím období. Obec měla k tomuto v průběhu prací připomínky a námitky k postupu prací, 
k pořádku na staveništi, k bezpečnosti dětí i ke kvalitě prováděných některých detailů zateplení okolo oken 
a k oplechování parapetů, říms a ukončovacích střešních prvků, které dnes řeší. V současné době jsme 
konečně obdrželi smlouvu od Státního fondu o poskytnutí dotace, kterou musíme schválit a ještě dodat 
příslušné doklady. To je, nebo jsou stručné skutečnosti k tomuto dílu. Vlastní vyhodnocení zateplení 
musíme včetně všech potřebných dokladů předložit Státnímu fondu nejpozději do začátku roku 2015. 
Bohužel, však dílo musí být dle podmínek dokončeno do konce roku 2013.

Prodejna potravin - Na veřejném zasedání bude obec schvalovat záměr pronájmu nebytových prostor 
v přízemí nájemci Thi Cuc Le s platností od 1. ledna 2014. O výši nájmu bude obec s nájemci nadále 
jednat. Zatím to vypadá, že nájemci u nás vydrží a ke spokojenosti našich občanů i okolí se snaží dobře 
zajišťovat prodej i v prodloužené provozní době a i o víkendu. Stěžují si však na to, že chodí málo občanů 
nakupovat, což nejsme schopni ovlivnit. V současné době obec zajišťuje opravu nebytového prostoru, který 
užíval pan Štancl. Po provedené opravě bude sloužit k přechodnému ubytování nájemcům prodejny. 
      

Ostatní - Už zase se nám blíží zimní období a ani si nemyslím, že by zima nás měla minout. Bylo by to 
pěkné přejít z podzimka přímo do jara. Bohužel to neumíme zařídit.  Přála by si to většina občanů i těch 
starších a ti, kteří doslova zimu nenávidí. Je však všeobecnou pravdou, že nás topení stojí hodně 
finančních prostředků a ve státě to není a zatím nebude datovatelné. Tepelné opatření je dobré, ale hodně 
dlouho nenávratelné. Tak si aspoň popřejme hlavně hodně zdraví a uvidíme, co bude za rok.  Energetickou 
akci v této chvíli nechci komentovat, (pořádá město Police nad Metují) z důvodu nedostatků potřebných 
dokladů. Možná příště budeme chytřejší.                        starosta                                                                              

                                                                                                                                      

Chtěl bych tímto poděkovat všem občanům, kteří pravidelně provádějí celoroční sečení a úklid na 
přilehlých obecních pozemcích před svými domy včetně zimní údržby. Znovuotevření místní prodejny se 
podařilo a nemalou zásluhu na tom má paní Eva Jansová, která nájemcům zařizovala obnovení 
dodavatelských smluv a stále se snaží poradit a případně pomoci. Tímto Evě děkujeme.
Děkujeme za pravidelnou výzdobu a úklid okolo obecních památek. Jedná se o Sloup Panny Marie z roku 
1747, o který se stará paní Helena Geislerová. Pomník padlých u prodejny - zde se doposud starala paní 
Ilona Térová. Obecní zvonice kde okolní sečení a výzdobu provádějí Hotárkovi z čp.9. Pomník Prusko-
rakouské války 1866 v zatáčce pod Ostaší, zde bylo provedeno zabudování zábradlí, které by mělo 
zabránit případnému poškození včetně osázení břehu. O pravidelnou zálivku květinových truhlíků na 
čekárně se stará paní Pešková. Pokud někdo z občanů chce věnovat patřičně vzrostlý vánoční stromek, 
který bude umístěn před prodejnou a v nedělí 1. prosince rozsvícen, tak prosím kontaktujte kancelář 
obecního úřadu, nebo tel. : 728120393.
Vyvážení kontejnerů u prodejny: 2 ks modré (papír) - každé úterý

3 ks žluté (PVC, plasty) - každá středa
3 ks zelené, bíle (sklo) - dle potřeby místostarosta

Všem spoluobčanům přejeme klidné a spokojené
svátky vánoční, hodně štěstí, zdraví a úspěchu a 
osobní pohodu v roce 2014.



Sv. Martin přijel
V pondělí 11.11. odpoledne jste mohli vidět Bukovicí procházet dlouhé procesí malých i velkých 
s lucerničkami v rukách. To se už děti z MŠ a ZŠ nemohou, na rozdíl od nás, dočkat prvního 
sněhu a tak šly zazpívat svatému Martinovi moc pěkné písničky. Mračna nad námi vypadala jako 
sněhová, ale ne a ne se roztrhnout, takže některé děti netajily zklamání. Naštěstí je zaujala 
podivná shrbená postava v sadu, v rozedraných šatech a s úžasem jsme všichni sledovali 
cválajícího koně a na něm…. sám svatý Martin. Zastavil před žebrákem a podělil se s ním o svůj 
plášť v té zimě. A stejně pak i děti se měly podělit mezi sebou o martinské rohlíky. Zamyslí se nad 
sebou ti, kteří tak neučinili a tím pádem na některé nezbylo…
Děkujeme paním učitelkám a dětem za krásné odpoledne, chyběla snad jen ta husička a vínko. 
Teď už nám nezbývá nic jiného, než čekat na to bílé nadělení…. Helena Geislerová

Zprávičky ze školky
Bukovická školka má během podzimu za sebou spoustu práce i vydařených akcí. Vzpomeňme 
např. z minulého týdne vítání sv. Martina, který opravdu přijel na hnědobílém koni nebo pouštění 
draků na kopci za hasičárnou. V říjnu jsme spolu s MŠ Česká Metuje navštívili pohádku na 
novoměstském zámku. Dále se koncem listopadu chystáme do Muzea papírových modelů v Polici 
n. M. na tzv. Babičkování. Také nás čekají přípravy na rozsvícení vánočního stromu v obci a 
následný Advent, nejpříjemnější období při čekání na Ježíška. Aby nám to čekání pěkně utíkalo, 
budeme zpívat koledy a připravovat program na vánoční besídku. Přejeme všem krásný a klidný 
adventní čas! L. Svatoňová

Informace z podpalubí naší pirátské lodi
Úspěch v naší škole 
Minulý rok se starší děti zúčastnily promítání 
dokumentárních filmů Jeden svět. Pod dojmem 
zhlédnutých příběhů potom v rámci výtvarné výchovy 
malovaly obrázky. Paní učitelka Kollertová obrázky 
odeslala do vyhlášené soutěže - a porota vybrala dílo 
Mikuláše Karpfa mezi 12 oceněných. Mikuláš kromě 
hezké ceny dostal i příležitost účastnit se natáčení 
Studia Kamarád v Praze, a tak zažil pro jednou televizi i 
z té "druhé" strany. Z ocenění máme radost. Pokud 
chcete Mikuláše a jeho obrázek vidět v televizi, 
nezapomeňte 8.12. ráno sledovat Studio Kamarád.

Lenka Karpfová



Lampiónový průvod 11.11.2013
Děkujeme za hojnou účast na lampiónovém průvodu, panu Hrábkovi za houslový doprovod, panu 
Brátovi  a panu Pfeiferovi za oživení legendy o svatém Martinovi. O martinské rohlíčky jsme se 
podělili a děkujeme za ně!  Tato podařená akce byla pro nás povzbuzením. 
Vánoční strom 1.12.2013 
První adventní neděle je již tradičně věnována příjemnému společnému setkávání při rozsvícení 
vánočního stromu. Přijďte si s námi 1.12. v 16.00 opět zazpívat vánoční koledy a chvilku  rozjímat.     
Den otevřených dveří 10.12.2013
Jednou z akcí, kterou si připomínáme 120.výročí vzniku bukovické školy, je Den otevřených dveří.  
V úterý 10.prosince se v dopoledních hodinách můžete zapojit do výuky nebo se vrátit o několik 
desetiletí zpět a poslechnout si besedu s bývalými učiteli a žáky. V odpoledních hodinách Vás 
čeká prohlídka školy s překvapením. Tak tedy: ať máte, či nemáte s naší školou něco společného, 
jste u nás vítáni!

Irena Dobiasová ZŠ Bukovice

Jaká je činnost šachového kroužku naší školy?
     Po prázdninovém náboru žáků byl kroužek zahájen 3.10.2012, hracím dnem byla opět 
stanovena středa od 12,30 hod. za účasti pěti chlapců a dvou dívek. Věkové složení bylo značně 
omlazeno čtyřmi prvňáčky, z pokročilých zůstala Kristýnka Sirková, Filip Knittel a páťák Michal
Sirko, který nemá k sobě rovného soupeře a ten byl často nahrazován počítačem, anebo 
vedoucím kroužku.
     A protože je již sezóna za námi, následuje hodnocení činnosti. Kromě průběžného výkladu 
pravidel probíhal zároveň i turnaj jednotlivců, který se však protáhl až přes vánoce a tak byl 
nazván Turnajem Vánočním. Průběh celého turnaje byl značně živelný a pestrý, konečným 
vítězem se stal suverénně bez porážky Michal Sirko se 6 body, 2.místo s 5 body a jedinou prohrou 
právě s bráchou Kristýnka, 3.místo obsadil Filip Knittel též s 5 body, 4.místo překvapivě získala 
prvňačka Anička Bartošová s 2,5 body, 5.příčku obsadil Honzík Thér se 2 body, na 6.místě 
Mikuláš Jansa 1,5 bodem, a na 7.místě skončil Tomáš Bihari.

     V období května a června byl sehrán již tradiční přebor 
šachového mistra naší školy na rok 2013 jímž se stal Michal Sirko
se ziskem 5,5 bodů, 2.místo získala Kristýnka Sirková se 4,5 
body, 3.místo uhrál se 4 body Filip Knittel a 4.místo opět získala 
Anička Bartošová se 3 body, když senzačně uhrála remízu 
s vítězem turnaje, 5. byl Tomáš Bihari s 2,5 body, 6.místo s 1,5 
bodem patřilo Mikuláši Jansovi a na 7.místě tentokráte skončil 
Honzík Thér.

      V poslední den školního roku proběhlo ve školní družině slavnostní ukončení a tím i 
vyhodnocení činnosti šachového kroužku i rozloučení s Michalem Sirkou před odchodem na ZŠ 
do Police n.Met. Za účasti a umístění v přeboru školy první tři nejúspěšnější obdrželi Diplomy i 
drobnou dárkovou pozornost, ostatní též nezůstali zkrátka obdržením maličkosti. Sponzorem byla 
ZŠ i její ředitelka Mgr. Dobiasová, které patří dík s přáním všeho dobrého v další vzájemné 
spolupráci.
     A to již v letošním roce 9.října nastalo další období činnosti sezóny školního roku 2013-14 za 
účasti pěti chlapců a dvou dívek. Po ročním odmlčení se vrátil Vojta Riedl a po dvou týdnech 
ukončil docházku naší školy Filip Knittel odstěhováním se do České Skalice, jinak kádr žáků zůstal 
ve stejném složení. Věřme, že výkonnost s omlazenou generací se bude postupně zlepšovat a 
naše škola bude opět úspěšná.
     Žďár nad Metují – převzat příspěvek Žďárského zpravodaje 3/2013 (zkráceno)
Činnost šachového kroužku při ZŠ pod vedením ing.Ladislava Michela, kam dochází i naší 
odchovanci Honzík Trojtl a Kuba Knittel. Láďa Michel uvádí, že jeho chlapci se zúčastnili řady 
šachovým akcí svých kategorií, ale i mezi dospělými. Nejvíce potěšily výsledky Davida Černého a 
Honzy Trojtla v ktegorii  roku 2000 ve Velkých cenách. Tohoto krajského přeboru se zúčastnilo 46 
žáků. V silné konkurenci obsadil David Černý 2.umístění a Honza Trojtl sedmé místo se šesti 
turnajů. Oba tito žáci se v této sezóně zúčastnili i okresního přeboru pětičlenných družstev mezi 
dospělými za TJ Hronov. David získal 6,5 bodu na 4.šachovnici z 9 partií a Honza na 
5.šachovnici4,5 bodu z 8 partií. Za zmínku ještě stojí účast těchto dvou na turnajích sousedního 



kraje. Na Chvaletické šachové olympiádě obsadil David 2. a Honza 3. místo za účasti 29 žáků. 
Snažíme se zapojovat i do menších turnajů, hrálo se i v Broumově 20. března ta účasti 14 žáků a 
dle předpokladu obsadili první dvě místa David a Honza Trojtl, pěkné 3.
umístění získal náš Kuba Knittel. Žďárští odchovanci dále obsadili 4. místo Štěpán Kollert a dále 
7., 9., 12. a 13. místo Claudie Vidímová. Oldřich Hubka

Zastupitelstvo obce Bukovice Vás co nejsrdečněji zve na

SETKÁNÍ DŮCHODCŮ NAŠÍ OBCE

které se bude konat v neděli dne 24. 11. 2013
od 14.00 hodin v hasičárně v zasedací místnosti obecního úřadu v Bukovici

K poslechu a k dobré pohodě Vám k volné zábavě zahraje pan Emil Maryška s manželkou
Předpokládané ukončení v 18.00 hodin Občerstvení zajištěno panem Exnerem

Na hojnou účast se těší obecní úřad se zastupiteli
Zároveň zveme Vaše životní partnery a všechny, kteří se chtějí pobavit

POVINNÁ VAKCINACE PSŮ PROTI VZTEKLINĚ
Dle zákona je majitel psa povinen nechat ho očkovat proti vzteklině od 6 měsíců stáří a pak pravidelně dle 
vakcinačního schématu, který udává výrobce vakcíny. Tím se tedy mění zaběhlá povinnost každoročního očkování. 
Dle výrobců je možno nyní psy očkovat proti vzteklině jednou za dva až tři roky. Přesto je doporučitelné s ohledem 
na závažnost této nemoci nechat psy každoročně přeočkovat. Ne vždy může být pes plně zdráv a tím plně 
imunitně odpovídat tvorbou protilátek po očkování. Možná i díky této pravidelnosti u nás zaběhlé již několik desetiletí, 
je ČR již několik let prostá vztekliny. Vakcinace v příhraničních oblastech je pak díky migraci divoké zvěře z Polska 
ještě doporučitelnější. Přeočkování kombinačních vakcín je nutné každoročně z důvodu nutnosti přeočkování 
ostatních psích viróz 1x ročně, jinak toto očkování ztrácí účinek. Během hromadného očkování si můžete zakoupit 
odčervovací preparáty a preparáty proti zablešení. Záleží tedy na Vás majitelích, kteří nechodíte psy očkovat 
individuálně v průběhu roku ke svým veterinářům, jak se rozhodnete a jestli se svým psem na toto hromadné 
očkování přijdete. Doprovod psa by měl být zajištěn osobou starší patnácti let. Psi by měli být na vodítku a méně 
hodní jedinci by měli být opatřeni náhubkem.

Termín hromadné vakcinace bude v sobotu 14.12. 2013
Hlavňov: velké parkoviště 8.20 - 8.25 hod.

u bývalé prodejny 8.25- 8.30 hod.
Hony: u požární nádrže 8.35 8.40 hod.
Pěkov: u prodejny 8.45- 8.50 hod.
Bukovice: u požární zbrojnice 8.55- 9.10 hod.
Police: u autoopravny na Sibiři 9.10- 9.15 hod.

u kotelny na sídlišti 9.15- 9.20 hod.
náměstí u radnice 9,20- 9.25 hod.
parkoviště u střediska 9.25- 9.30 hod.

Radešov: u truhlárny 9.30- 9.40 hod.
Česká Metuje: u hospody 9.45- 10.00 hod.
Žďár nad Met.: u hospody 10.05- 10.10 hod.
Suchý Důl: na Pohoři u tabule 10.15- 10.20 hod.

před hospodou 10.20 10.30 hod.
Slavný: u hřiště 10.35- 10.40 hod.

Cena vakcinace bude v tento den a v průběhu listopadu a prosince i v ambulanci v Suchém Dole 120,- Kč.

Ordinační hodiny: Po- Čt:   17.00- 18.00 hod. Veterinární ambulance Suchý Důl
Pá: 15.00- 16.00 hod. MVDr. Kulich Miroslav, tel:  602628885

Zastupitelstvo obce Bukovice Vás srdečně zve na své
VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ

které se koná ve čtvrtek dne 28. listopadu 2013 v 19,00 hod. v Motorestu Lucky Luck v Bukovice
Program:  1. Dotace   2. Majetkoprávní záležitosti   3. Různé

Těšíme se na Vás



Hasiči
Tak nám skončila soutěžní sezóna 2013. Objížděli jsme soutěže místní, zavítali jsme na 
Broumovsko a již po čtvrté se účastnili Náchodské Primátor ligy. Celkem jsme závodili na patnácti 
soutěžích, nedařilo se nám podle našich představ. Za zmínku stojí čtyři první místa – Ohnišov, 
Žďár nad Metují, Hejtmánkovice, Martínkovice. Druhé místo na Kramolně a třetí na domácí soutěži 
v Bukovici. V Náchodské lize jsme se umístili na celkovém osmém místě, ziskem 70 bodů. Oproti 
loňskému roku jsme si pohoršili o pět příček, šestnáct bodů.
Muži: 1) Kramolna NTC 97 bodů, 2) Vysokov 85 bodů, 3) Nahořany 82 bodů.                                       
Ženy: 1) Nový Hrádek 111 bodů, 2) Kramolna NTC 98 bodů, 3) Nový Hrádek Nova 88 bodů.                   
Za naše družstvo soutěžili - Klouček Karel ml., Rak Petr ml., Hejnyš Petr, Jirman Jan, Rak Michal, 
Sádovský Miroslav ml., Vacek Jan, Sádovský Tomáš, Rak Petr. st. (stará se nám o techniku), 
Partel Vladislav ml. 
2. listopadu jsme v Obecním domě ve Žďáře nad Metují uspořádali celkové vyhlášeni Náchodské 
ligy. Po pořadatelské stránce to byla náročná akce, museli jsme připravit sál – navézt židle, stoly, 
smontovat pódium, zabezpečit veškeré občerstvení, jídlo, pití, připravit program, atd.. Za všechnu 
práci jsme byli odměněni návštěvou okolo 200 lidí. Všichni se náramně bavili od začátku až do 
pozdního konce. Promítaly se videa z celého roku, předali jsme poháry, k tanci, zábavě, poslechu 
zahrála kapela Ledvine Stones. Akce byla zhodnocena jako nejvydařenější za poslední roky. 
Letos máme v plánu ještě dvě akce. Tou první bude oslava 115 let založení sboru, spojena 
s výroční schůzí. Akce se uskuteční 14. prosince od 18 hodin v místní sokolovně. Druhou, již 
tradiční Vánoční turnaj ve stolním tenise, datum ještě není určen. 
Výjezdová jednotka zatím vyjela ke dvěma zásahům, a to k požáru rodinného domu v České 
Metuji a k požáru skladu sena do Teplic nad Metují. Zúčastnili jsme se řady školení, praktických 
cvičení, ještě nás čeká každoroční výcvik s dýchacím přístrojem. 
Poděkování patří všem členům, i nečlenům, kteří se aktivně podílejí na činnosti našeho sboru, 
všem sponzorům, kteří přispívají jak finančně, tak i hmotně. M.Sádovský ml.

MLADÍ HASIČI
V pátek 13. září se naplno rozběhla hasičáková příprava na podzimní závody. Hned na první 
hasičák přišly do kroužku nové děti. Jsme rádi, že se naše řady rozšiřují.
Tréninkově jsme si 27. září zaběhali na „Běhu okolo Rzu“ v Nízké Srbské, kam nás tradičně zvou 
naši kamarádi. Velký závod požárnické všestrannosti nás čekal 12. října v Mezilesí za Novým 
Městem nad Metují. Bohužel bylo hodně dětí nemocných, a tak jsme byli rádi, že jsme postavili na 
trať aspoň 1 hlídku mladších a 1 hlídku starších. Nijak jsme nezazářili, ani se neumístili úplně 
vzadu. Velkou radost jsme měli z Petra Raka, který v dorostencích jednotlivcích obsadil 2. 
místo! Parádní výsledek…
Více než měsíc jsme se věnovali přípravě na 
uzlovou štafetu, ta nás čeká v únoru. Bylo 
potřeba naučit se 5 základních uzlů. Některé 
z nich vážeme několika způsoby. Teď budeme 
mít v činnosti krátkou zimní přestávku. Během 
ní se však sejdeme ještě na vánoční akci a také 
na valné hromadě, která letos bude 
v slavnostním duchu.

Monika Leppeltová, vedoucí mládeže



Další kapitola z historie našeho kraje - vánoční, od p. Hrubého

Listy z historie
Vážení přátelé, 

to co v dnešní uspěchané době vnímáme jako samozřejmost, nebo spíše je nám to na obtíž, museli 
naši předkové přijímat, prožívat a překonávat v té době, ve které žili, za úplně odlišných společenských 
podmínek, za jiné úrovně rozvoje společnosti. Abychom pochopili alespoň trochu dobu a poměry, ve které naši 
prapředkové žili, musíme se alespoň ve vzpomínkách přiblížit historii, která nám napoví a prozradí mnohé 
z toho, co se událo kdysi, co prožívali naši dědové a pradědové a možná ještě i jejich rodiče a prarodiče. 
Pokusíme se na těch několika málo stránkách naší minulé historie vrátit do doby, ve které naši předkové žili, 
co a za jakých podmínek prožívali, ať to již byly časy dobré, náboženské a prosperující, nebo ty zlé, válečné, 
kdy se naše země musela podrobovat cizí násilné moci. 

Dnešní vyprávění věnujeme vzpomínce na dřívější „Vánoce“, tj. tematice, jak vánoční svátky prožívali 
naši předkové a jak za tehdejších velice skromných časů, se těšili na tyto největší svátky v roce. Domnívám 
se, že mnohdy bychom jim mohli i „závidět“ to, jak oni slavili a prožívali svátky slunovratu, tj. oslavu narození 
vykupitele všeho lidstva.

Při této příležitosti bychom si mohli uvědomit, že tyto, dnes křesťanské svátky, mají daleko delší tradicí. 
Už samo pojmenování nejkrásnějších svátků v roce  -  Vánoc - naznačuje, že se rozhodně nejedná pouze o 
jeden svatvečer.  Čeká nás daleko více svátečních dnů. Vánoce, nejoblíbenější křesťanský svátek, zavedla 
církev ve 4. století. Za den narození božského dítěte a spasitele lidstva Ježíše Krista, ne náhodou označila 25. 
prosinec, kdy v dřívějších dobách vrcholila jedna z nejpopulárnějších pohanských veselic – oslava zimního 
slunovratu. 
Podle pohanských představ se tehdy rodilo nové slunce. Tato událost byla považována za posvátnou, 
provázenou mnoha kouzly. Staří křesťané ponechali tajemno a kouzla, jen na-místo slunce přivítali na svět 
chudé, nevinné dítě, přinášející pravověrným naději na vykoupení. 

Koleda, jak se původně nazývalo období od Štědrého večera do Nového roku, případně oslav Tří králů, 
má ovšem svůj původ také v antice. Jméno získala od latinského „kalendae“ (koleda), které označovalo první 
den každého měsíce a později počátek roku a období zimního slunovratu. Po vítězství křesťanství, začala 
koleda symbolizovat slavnostní dobu Vánoc, utajená příchuť pohanství se v ní však objevovat nepřestala. 

Samotným svátkům vánočním 
předchází čtyřtýdenní doba adventní. Začíná 
nedělí nejbližší 30. listopadu. Advent bychom 
měli prožít rozhodně jinak, než jak prožíváme 
obyčej-né, všední dny. Měl by nás vést 
k celkovému zklidnění a utišení se, měli 
bychom dodržovat půst, nebo alespoň 
střídmost v jídle. V katolických kostelech (ale i 
u nás doma) se objevují adventní věnce se 
čtyřmi svíčkami. Každý týden se zapaluje vždy 
jedna další. Adventní doba končí večer 24. 
prosince. A ještě něco. Během adventu 
bychom se měli vystříhat záludných a 
nenávistných činů, ale i zlobných myšlenek.
      Přestože mnoho z nás považuje za nejdůležitější den Vánoc Štědrý den a hlavně Štědrý večer, není 
tomu tak. Ve skutečnosti se jedná o pouhý předvečer narození Ježíše Krista. Křesťanské Vánoce a s nimi 
spojené oslavy nastávají až 25. prosince – na Hod boží vánoční. To je den Kristova narození. 

Další vyprávění je převzato z časopisu „Od kladského pomezí“, ročníku 1930-1931.

Kapitola  IV
Byl den před svatvečerem. Maminka pekla ještě nějaké cukroví, tatínek šel pro rybu. Děti už byly 

doma, stály pořád u maminky a prosily ji, aby jim dala kousek cukroví. Maminka jim ale řekla, ať jen počkají, 
až cukroví bude studené. Děti tedy čekaly, a když cukroví vystydlo, dovolila jim maminka si vzít jen několik 
kousků. Děti je s chutí pojídaly a přitom si vypravovaly, jaký asi ten Ježíšek bude, co jim přinese, jak bude 
letos velký stromeček, kolik na něm bude bambulek a hlavně bonbónů a dalších cukrátek. Mařenka říkala, že 
jí Ježíšek přinese kočárek a panenku. Evička očekávala od Ježíška knížku, a to asi „Babičku“, anebo „Příhody 
malé myšky“. Jeník by chtěl houpacího koně a Olinka sáňky nebo lyže. A tak se bavily až do večera.
Ráno byly děti první vzhůru, a budily rodiče, aby rychle vstali. Maminka je ale okřikla, že je ještě čas, a ať jí 
nechají vyspat. Za chvíli ale oba rodičové vstali, aby se dali do přípravy na tak očekávaný Štědrý večer. 
Tatínek zabil kapra a maminka chystala vše, co bylo potřeba k vaření. Snídani ani oběd toho dne nikdo 
nedostane. Děti, jakkoliv nedočkavé, musely sedět potichu ve světnici a sem a tam pomáhaly mamince ve 
vaření. Ptaly se, kolik že už je hodin, plné nedočkavého očekávání. Maminka již byla mezitím připravila 



bramborový salát a tatínek postavil v papírovém betlému poslední figurku. Když se pak počalo stmívat, 
dokončovala rodina strojení vánočního stromečku. Když ho dokončili a pověsili poslední vánoční ozdoby a 
cukrátka, pozvala je maminka ke stolu, ať se všichni pomodlí, povečeří, pak že již přijde Ježíšek. Ve světnici 
svítily jen svíčky na stromku, záře od nich se rozlévala po celém bytu. A najednou něco zacinkalo, všichni 
ztichli, v pokoji se rozjasnilo, a tatínek řekl, to že již přišel Ježíšek. Děti se pokojně usadily, ztichly jako pěny a 
očekávaly další události. Pod stromkem se objevily nějaké balíčky a krabice, převázané barevnými provázky. 
Ty tam dali rodiče, když se šly děti povinně umýt před štědrovečerní večeří. Když si pak rozbalily své dárky, 
navzájem si je prohlížely a těšily se z nich. Rodiče, uspokojení z radosti svých dětí, se potutelně usmívali. 
Toho večera byli všichni dlouho vzhůru. Povídali si a rozkrajovali jablka, ti bohatší odlévali do lavoru roztavené 
olovo. Všichni pak očima házeli po stěnách a po stropu, hlídajíce, kdy se jim ukáží vytoužená zlatá prasátka. 
Byl Štědrý večer, a děti šly do postýlky se šťastným úsměvem. *

Až o Štědrém dnu se soumrak snese tiše do kraje a nad bílým příkrovem matky Země kdesi ve výši se 
zatřpytí první hvězdička, zazáří do zimního večera tisíce oken a okének.....
Tak se ohlašuje rok jako rok nejkrásnější a nejradostnější chvíle v roce: Štědrý večer, plničký tajemných 
kouzel a starobylých zvyků, jež svou čarovnou řečí dovedou všem, kdož jim rozumějí, poodhrnouti roušku 
s budoucností lidí.

Po večeři, jakých nebývá mnoho do roka, objeví se na stole vánoční stromek s množstvím různých 
dárků od Ježíška. To je vrchol radosti a štěstí malých i velkých. Zářící stromeček dýchá svou pryskyřičnou vůni 
do prohřátého vzduchu vytopené světnice, děti vykřikují radostí nad množstvím nečekaných dárků, nebo pod 
stromečkem rozechvělým hláskem notují: „Narodil se Kristus pán...“, či některou z našich lidových koled, 
zatímco staří noří se do vzpomínek na dobu svého šťastného mládí. A pod dotekem vánočního kouzla jihne 
duše člověka – a do srdce jeho jindy třebas nenávistí otráveného – vchází hřejivá láska. Není druhého dne 
v roce, jenž by lidu přinesl tolik štěstí, jako přináší Štědrý den, kdy před očima milionů vyvstává tklivý obraz 
opuštěné a dalekou cestou vysílené ženy, jež kráčí studenou, tmavou nocí k polorozbořenému chlévu 
stojícímu za městem, aby tu v bídě, mrazu a úzkosti se dočkala radostné chvíle. Když od prahu obydlí 
odehnala ji lidská necitelnost a neúčast s jejím osudem, uchyluje se sem, aby tady – opuštěna světem – o 
půlnoci, dala život dítěti. Do vetchých plenek vine synáčka a klade ho na hrubou slámu do jeslí. Zahříván 
dechem oslátka a volka, spinká tady v bídě boží syn, jenž přišel na zemi, aby hříšné lidstvo učil lásce – a 
láskou spasil celý svět. A nad chlévem – hle – tma náhle řidne a vzchází jasná záře. Tmavá noc se proměňuje 
ve světlý den a andělé v nebes výši přejí slávu Bohu a pokoj lidem dobré vůle na zemi.  A když se přiblíží 
půlnoc, doba, kdy v Betlémě, ve chlévě přišlo „Světlo“ na svět, tisíce nových světel se rozhoří v chrámech, 
z jejichž věží zvony i zvonky se rozhovoří jásavě do zimní noci .....

Na závěr si připomeňme ještě několik veršů 
ze sbírky „Kytice“ českého básníka a 
historika z období romantizmu, Karla 
Jaromíra Erbena:

ŠTĚDRÝ  DEN

Toč se a vrč, můj kolovrátku,
ejhle adventu již nakrátku,
a blízko, blizoučko Štědrý den!

Hoj, ty Štědrý večere,
ty tajemný svátku!
Cože komu dobrého
neseš na památku ?

Hospodáři štědrovku
kravám po výslužce;
kohoutovi česneku,
hrachu jeho družce.

Ovocnému stromoví
od večeře kosti,
a zlatoušky na stěnu
tomu, kdo se postí.

Toč se a vrč můj 
kolovrátku,
Však jest adventu 
již nakrátku,
A přede dveřmi – Štědrý den!




